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Protokół II/18 

z II Sesji VIII Kadencji Rady Gminy Raczki 

odbytej w dniu 30 listopada 2018 r. 
 

Obrady II Sesji Rady Gminy rozpoczęły się o godz. 10
00

 i trwały do godz. 12
00

. 
 

Miejsce obrad Gminny Ośrodek Kultury w Raczkach, Plac Kościuszki 15. 
 

Radni obecni na sali obrad według załączonej listy obecności do protokołu: 

1. Bartoszewicz Witold 

2. Dębski Jacek 

3. Kłoczko Wiesław 

4. Król Jan 

5. Krzykwa Janusz 

6. Kwiatkowski Romuald 

7. Naruszewicz Piotr 

8 Olfier-Halicka Katarzyna 

9. Olszewski Jan 

10. Ostapowicz Ewa 

11. Ostrowski Stanisław 

12. Słowikowski Piotr 

13. Staniszewski Leszek 

14. Sutuła Antoni 

15. Tylman Artur 

 

Ponadto w obradach uczestniczyli: 

Wójt Gminy Raczki – Andrzej Szymulewski  

Zastępca Wójta Gminy – Ewa Konstantynowicz 

Skarbnik Gminy – Agnieszka Grzędzińska 

Inspektor UG – Mariusz Zalewski 

Radca prawny – Jerzy Lewczuk 

 

Sołtysi wsi wg załączonej listy obecności do protokołu. 

 

Pkt 1. Otwarcie sesji. 
 

Sesję otworzył Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski wypowiadając formułę: 

 

„Otwieram II Sesję Rady Gminy Raczki”. 

 

Powitał przybyłych na sesję Rady Gminy Raczki: Wójta Gminy, radnych, sołtysów, pracowników Urzędu 

Gminy, radcę prawnego oraz inne osoby przybyłe na sesję. 

Stwierdził, że na ustawowy skład zgodnie z listą obecności w obradach uczestniczy 15 radnych, w 

związku z tym obrady Rady Gminy są prawomocne. 
 

Pkt 2. Przyjęcie porządku obrad. 
 

Porządek obrad sesji radni otrzymali w zawiadomieniu o zwołaniu sesji z dnia 20.11.2018 r. wraz  

z materiałami do poszczególnych punktów. 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – zapytał radnych, czy chcieliby wnieść uwagi, 

propozycje zmian do przedstawionego porządku obrad. 
Do porządku obrad nie zgłoszono uwag, wobec czego Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie porządek 

obrad. W wyniku głosowania jawnego jednogłośnie został przyjęty przez Radę Gminy następujący porządek 

obrad II Sesji Rady Gminy Raczki: 
1. Otwarcie sesji. 

2. Przyjęcie porządku obrad. 

3. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
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4. Przyjęcie zapytań i wolnych wniosków. 

5. Sprawozdanie Wójta z pracy w okresie między sesjami. 

6. Uchwała w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów 

Alkoholowych na rok 2019. 

7. Uchwała w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Gminy Raczki na 2019 rok. 

8. Uchwała w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raczki na lata 2018-2026. 

9. Uchwała w sprawie zmian w budżecie gminy na 2018 r. 

10. Uchwała w sprawie obniżenia ceny skupu żyta do wymiaru podatku rolnego. 

11. Uchwała w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości. 

12. Uchwała w sprawie wysokości stawek podatku od środków transportowych. 

13. Zapoznanie z projektem Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raczki na lata 2019 – 2026. 

14. Zapoznanie z projektem budżetu gminy Raczki na 2019 r. 

15. Odpowiedzi na zapytania i wolne wnioski. 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 2 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 3. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że protokół z I Sesji Rady Gminy 

wyłożony był do wglądu w Urzędzie Gminy pokój Nr 1, jak również projekt protokołu został 

udostępniony na stronie BIP Urzędu Gminy Raczki. Do projektu protokołu radni nie wnieśli uwag. 

Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
W wyniku głosowania jawnego protokół z poprzedniego posiedzenia został przyjęty jednogłośnie przez Radę 

Gminy. 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 3 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 4. Przyjęcie zapytań i wolnych wniosków. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – wyjaśnił, że radni mogą zgodnie z nowelizacją ustawy 

o samorządzie gminnym oraz Statutem Gminy Raczki w sprawach dotyczących gminy kierować 

interpelacje i zapytania do wójta. Interpelacja dotyczy spraw o istotnym znaczeniu dla gminy. Interpelacja 

powinna zawierać krótkie przedstawienie stanu faktycznego będącego jej przedmiotem oraz wynikające  

z niej pytania. Zapytania składa się w sprawach aktualnych problemów gminy, a także w celu uzyskania 

informacji o konkretnym stanie faktycznym. Interpelacje i zapytania składane są na piśmie do 

przewodniczącego rady, który przekazuje je niezwłocznie Wójtowi. Wójt, lub osoba przez niego 

wyznaczona, jest zobowiązana udzielić odpowiedzi na piśmie nie później niż w terminie 14 dni od dnia 

otrzymania interpelacji lub zapytania. Treść interpelacji i zapytań oraz udzielonych odpowiedzi 

podawana jest do publicznej wiadomości poprzez niezwłoczną publikację w Biuletynie Informacji 

Publicznej i na stronie internetowej gminy, oraz w inny sposób zwyczajowo przyjęty. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski - przyjął pisemne interpelacje, zapytania i wolne 

wnioski złożone przez radnych. 
 

Pkt 5. Sprawozdanie Wójta z pracy w okresie między sesjami. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – przedstawił sprawozdanie z działalności Wójta w okresie 

miedzy sesyjnym od dnia 20 listopada 2018 r. do dnia 22 listopada 2018 r. 

 

Radny Jan Olszewski – zwrócił się z zapytaniem dotyczącym etapu realizacji miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego części wsi Dowspuda. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że na wniosek byłego Starosty Suwalskiego 

opracowywana jest koncepcja zagospodarowania obszaru budynków inwentarskich gospodarstwa rolnego 

oraz rewitalizacji terenu Dowspudy należącego do Starostwa, która będzie przygotowana wraz ze studium 

i poddana opiniowaniu do końca roku. Ostatecznie plan będzie poddany pod głosowanie Rady w drugiej 

połowie przyszłego roku. 
 

Załącznik Nr 1. – Sprawozdanie Wójta z pracy w okresie między sesjami. 
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Pkt 6. Uchwała w sprawie uchwalenia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych na rok 2019. 
 

Inspektor UG Mariusz Zalewski – poinformował, że projekt uchwały był omawiany na posiedzeniach 

poszczególnych Komisji Rady Gminy. Zapytał, czy są uwagi lub zapytania do projektu uchwały. 
 

Radni nie wnieśli uwag do projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 

członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały.  

 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 

poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski - zapoznał z treścią projektu uchwały i poddał pod głosowanie. 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 2. – Uchwała Nr II/8/18. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 6 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 7. Uchwała w sprawie uchwalenia planu pracy Rady Gminy Raczki na 2019 rok. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poinformował, że projekt uchwały był analizowany na 

posiedzeniach poszczególnych Komisji Rady Gminy. Zapytał, czy są uwagi lub zapytania. 
 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 

członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały.  

 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 

poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski - zapoznał z treścią projektu uchwały i poddał pod głosowanie. 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 3. – Uchwała Nr II/9/18. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 7 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 8. Uchwała w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raczki na lata 2018-

2026. 
 

Skarbnik Gminy Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła proponowane zmiany Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Raczki na lata 2018-2026 w następującym zakresie: 

- w prognozie 2018 r. urealniono wielkości dochodów budżetowych na kwotę - 25.751.758,28 zł  

i wydatków budżetowych na kwotę - 27.339.615,28 zł w związku z wprowadzonymi zmianami  

w budżecie, w tym poszczególnych kategorii dochodów i wydatków wymaganych przepisami 

rozporządzenia Ministra Finansów w sprawie WPF, 

- ustalono planowany deficyt budżetu gminy na rok bieżący na poziomie - 1.587.857 zł; zmniejszono 

planowane przychody na rok bieżący o kwotę - 240.000 zł w związku ze zmniejszeniem planowanego do 

zaciągnięcia w roku bieżącym kredyt długoterminowy o tą kwotę, co skutkowało zmianą kwoty długu na 

koniec bieżącego roku, która została określona na kwotę - 5.432.614,69 zł, 

- w prognozie na lata 2019 - 2026 dokonano zmian w zakresie dostosowania wartości budżetowych do 

kwot ujętych na ten okres w projekcie WPF na lata 2019-2026. 
 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 

członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały.  
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Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 

poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski - zapoznał z treścią projektu uchwały i poddał pod głosowanie. 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 4. – Uchwała Nr II/10/18. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 8 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 9. Uchwała w sprawie zmian w budżecie gminy na 2018 r. 
 

Skarbnik Gminy Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła proponowane zmiany w budżecie gminy na 2018 

r. w następującym zakresie: 

- dokonano zmian w planie dochodów budżetu gminy w zakresie zwiększenia dochodów własnych  

o kwotę - 50.893 zł dotyczących podatku od czynności cywilnoprawnych, odpłatności za korzystanie  

z wychowania przedszkolnego, a także odpłatności za wyżywienie w punkcie przedszkolnym i stołówce 

szkolnej, dochodów realizowanych w ramach porozumień z jst o kwotę - 50.000 zł dotyczących pomocy 

finansowej w zakresie dofinansowania sporządzenia planu zagospodarowania przestrzennego oraz 

zmniejszenia dochodów własnych o kwotę - 31.000 zł w związku ze zmniejszeniem planowanych 

wpływów z opłat za gospodarowanie odpadami w roku bieżącym i dotacji ze środków unijnych, 

- dokonano zmian w planie wydatków budżetu gminy w następującym zakresie: 

a) zmniejszono wydatki własne o kwotę - 346.393 zł, 

b) zwiększono wydatki własne o kwotę - 176.286 zł z przeznaczeniem na zadania bieżące dotyczące 

zakupu materiałów, żywności, energii i usług pozostałych, wypłaty wynagrodzeń i opłaty składek 

ubezpieczeniowych oraz dotacji dla Stowarzyszenia Edukator na funkcjonowania klasy "0", 

- urealniono plan wydatków na dwa zadania inwestycyjnych realizowane z dofinansowaniem ze środków 

unijnych, 

- urealniono plan wydatków majątkowych na rok bieżący na dwa zadania, na które uzyskano 

finansowanie ze środków europejskich oraz wprowadzono plan wydatków na jedno zadanie bieżące 

realizowane z w/w dofinansowaniem, 

- urealniono (zmniejszono o kwotę - 240.000 zł) plan przychodów w zakresie planowanego do 

zaciągnięcia w roku bieżącym kredytu długoterminowego w związku ze zmniejszeniem planowanego 

deficytu budżetu gminy na rok bieżący, 

- urealniono plan dotacji dla Stowarzyszenia "Edukator", w tym zmniejszono planowane środki dla klas  

I-VIII, zwiększono dla klasy „0” oraz zmniejszono planowaną dotację na sfinansowanie kosztu zakupu 

podręczników, materiałów edukacyjnych lub materiałów ćwiczeniowych. 
 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 

członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały.  

 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 

poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski - zapoznał z treścią projektu uchwały i poddał pod głosowanie. 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 5. – Uchwała Nr II/11/18. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 8 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 10. Uchwała w sprawie obniżenia ceny skupu żyta do wymiaru podatku rolnego. 
 

Skarbnik Gminy Agnieszka Grzędzińska – poinformowała, że zgodnie z założeniami Wójta Gminy 

Raczki przedstawionymi w drodze Zarządzenia w sprawie założeń do projektu budżetu i kierunków 

polityki społeczno-gospodarczej na 2019 rok podatki na następny rok nie będą wzrastać. Cena urzędowa 

skupu żyta ogłoszona w Komunikacie Prezesa GUS wynosi 54,36 zł za 1 dt. w związku z tym stąd 
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propozycja obniżenia jej do kwoty 52,49 zł za 1 dt., która obowiązywała do ustalania wymiaru podatku 

rolnego w 2018 roku. 
 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 

członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały.  

 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 

poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski - zapoznał z treścią projektu uchwały i poddał pod głosowanie. 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 6. – Uchwała Nr II/12/18. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 8 do niniejszego protokołu. 
 

Ogłoszono 10-minutową przerwę. 

Po przerwie. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – przedstawił Radzie, Sołtysom Panią Ewę Bożenę 

Konstantynowicz – Zastępcę Wójta Gminy oraz przedstawił zakres powierzonych jej obowiązków 
 

Pkt 11. Uchwała w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości. 
 

Skarbnik Gminy Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła wniosek Wójta Gminy o pozostawienie stawek  

w podatku od nieruchomości na rok 2019 na poziomie roku 2018 za wyjątkiem stawki dotyczącej gruntów 

pod wodami powierzchniowymi stojącymi lub wodami powierzchniowymi płynącymi jezior i zbiorników 

sztucznych 4,71 zł od 1 ha powierzchni, który dotyczy osób prawnych i wpłata w tym zakresie dotyczy 

Wojewódzkiego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej.  
 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 

członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały.  

 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 

poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski - zapoznał z treścią projektu uchwały i poddał pod głosowanie. 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 7. – Uchwała Nr II/13/18. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 8 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 12. Uchwała w sprawie wysokości stawek podatku od środków transportowych. 
 

Skarbnik Gminy Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła wniosek Wójta Gminy o pozostawienie stawek 

podatku od środków transportowych na 2019 rok poziomie roku 2018. 
 

Radny Leszek Staniszewski – wniósł zapytanie, czy pod względem wysokości tych stawek Gmina Raczki 

jest konkurencyjna dla innych gmin. 
 

Skarbnik Gminy Agnieszka Grzędzińska – wyjaśniła, że trudno to stwierdzić. Uważa, że jest 

konkurencyjna, ale nie w każdym zakresie czy to pod względem stawek podatku od nieruchomości, bądź 

podatku od środków transportowych. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 

członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały.  
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Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 

poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski - zapoznał z treścią projektu uchwały i poddał pod głosowanie. 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę 14 głosami „za”, przy 

1 głosie „wstrzymującym się”. 
 

Załącznik Nr 8. – Uchwała Nr II/14/18. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 8 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 13. Zapoznanie z projektem Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Raczki na lata 2019 – 

2026. 
 

Skarbnik Gminy Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Gminy Raczki na lata 2019-2026 przedłożonego radnym i Regionalnej Izbie Obrachunkowej do 

zaopiniowania w drodze Zarządzenia Nr 393/18 Wójta Gminy Raczki z dnia 15 listopada 2018 r.  

Wieloletnia prognoza finansowa obejmuje okres od 2019 do granicznego roku 2026, czyli do roku,  

w którym kończy się spłata zobowiązań. Odzwierciedla ona kierunki i plany rozwoju gminy. Opracowano 

ją na podstawie realizowanych zadań i planowanych nowych zamierzeń inwestycyjnych. 

Planowane dochody ogółem wynoszą – 25.959.010 zł. 

Prognozowane dochody bieżące na 2019 rok ustalono na poziomie o 2,43% niższym od przewidywanego 

wykonania dochodów w 2018 r., tj. w kwocie 23.559.354 zł. Planowane dochody majątkowe w kwocie – 

2.399.656 zł pochodzić mają z dotacji przeznaczonych na dofinansowanie inwestycji środkami z b.p. - 

950.920 zł oraz dotacji z programów finansowanych środkami europejskimi - 1.448.735 zł. 

W budżecie na 2019 rok różnica między dochodami bieżącymi a wydatkami bieżącymi jest znacząco 

wyższa od tej różnicy w poprzednich latach budżetowych w związku z dużym wzrostem przyznanej 

gminie subwencji ogólnej w porównaniu do poprzednich okresów oraz znaczącym wzrostem wpływów  

z udziałów w podatku dochodowym pod osób fizycznych. 

W roku 2019 przewiduje się budżet zrównoważony, choć deficyt faktyczny wystąpi na poziomie - 

538.390 zł w związku z tym, planuje się zaciągnąć kredyt długoterminowy na spłatę wcześniej 

zaciągniętych zobowiązań i sfinansowanie faktycznego deficytu w kwocie - 1.140.866 zł. 

Prognozowane dochody bieżące na lata 2020 - 2026 określono wskaźnikiem wzrostu ok. 1%. 

Dochody majątkowe na lata kolejne nie są na razie planowane. Zostaną zaktualizowane w miarę 

ubiegania się, bądź uzyskania przez Gminę Raczki dofinansowań na zadania inwestycyjne, które będą 

planowane do realizacji w kolejnych latach. 

Plan wydatków bieżących na lata 2020 - 2026 określono wskaźnikiem wzrostu ok. 1%.  

W planie wydatków majątkowych na lata 2020 - 2026 ujęte zostały kwoty na łącznym poziomie – 

13.214.683,27 zł, które pozostają do dyspozycji po zabezpieczeniu z planu dochodów na ten okres kwot 

spłat zobowiązań z tytułu rat kapitałowych i odsetek od wcześniej zaciągniętych zobowiązań w latach 

2016 – 2018 i spłaty kredytu planowanego do zaciągnięcia w roku 2019 oraz wydatków bieżących. 

W 2019 r. dokonywane będą spłaty zobowiązań z 4 tytułów w łącznej kwocie - 1.140.866 zł, w roku 2020 

z 5 tytułów w kwocie – 1.030.501,73 zł, w latach 2021-2023 z 4 tytułów w kwocie – 885.960 zł w 

poszczególnych latach, w 2024 z 4 tytułów w kwocie – 887.768 zł, w 2025 z 2 tytułów w kwocie – 

428.028 zł, natomiast w 2026 z 2 tytułów w kwocie – 428.127 zł. 

Jeśli chodzi o kwotę długu na koniec roku 2019 prognozowana jest na poziomie – 5.432.437,57 zł. 

W wykazie przedsięwzięć na lata 2019 - 2022 ujęte zostało 1 zadanie bieżące, którego koordynatorem 

będzie Szkoła Podstawowa w Raczkach, realizowane w ramach programów, projektów lub zadań 

związanych z programami realizowanymi z udziałem środków, o których mowa w art. 5 ust. 1 pkt 2 i 3 

ustawy z dnia 27 sierpnia 2009 r. o finansach publicznych. 
 

Radny Leszek Staniszewski – wniósł wniosek o uwzględnienie realizacji mostu w Koniecborze.  
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – przedstawił główne założenia inwestycyjne, jakie będą 

realizowane w przyszłym roku, tj. zadania w ramach funduszu sołeckiego na kwotę 411.250,40 zł, 

„Przebudowę, rozbudowę, dobudowę i nadbudowę budynku strażnicy OSP Raczki w celu utworzenia sali 

widowiskowo - koncertowej - etap II” w kwocie - 500.000 zł, „Przebudowę drogi gminnej Nr 102386B 
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przez wieś Sidory etap I w km 0+000 - 1+072”. o wartości szacunkowej w kwocie - 1.884.198 zł oraz 

dokończenie realizacji zadania „Budowy osadnika wtórnego i pompowni osadów w oczyszczalni 

ścieków, na działce nr ew. 44/10 obręb ew. Dowspuda, gm. Raczki”. Kwota planowana na to zadanie to - 

1.471.393 zł. Czekamy na rozstrzygniecie projektu Polska – Rosja na realizację dróg na osiedlu księży  

i przez wieś Małe Raczki.  

Odnośnie wniosku radnego dotyczącego przebudowy mostu stwierdził, że niemożliwe jest ujęcie  

tego wydatku do  realizacji w budżecie na  przyszły rok.  

Wójt Gminy zaproponował wspólne opracowanie z Radą Gminy harmonogramu budowy, przebudowy 

dróg gminnych w obecnej kadencji Rady z uwzględnieniem dofinansowania ze środków zewnętrznych.  
 

Radni nie wnieśli dalszych uwag do przedstawionego projektu uchwały Wieloletniej Prognozy 

Finansowej Gminy Raczki na lata 2019 – 2026. 
 

Załącznik Nr 9. – Zarządzenie Nr 393/18. 
 

Pkt 14. Zapoznanie z projektem budżetu gminy Raczki na 2019 r. 
 

Skarbnik Gminy Agnieszka Grzędzińska – przedstawiła projekt budżetu gminy Raczki na 2019 r. 

Stwierdziła, że budżet jest zrównoważony po stronie dochodów i wydatków. Dochody budżetu gminy 

wynoszą - 25.959.010 zł, w tym: dochody bieżące - 23.559.354 zł i dochody majątkowe - 2.399.656 zł.  

W skład dochodów bieżących wchodzą: dochody własne, środki europejskie, dotacje celowe i subwencje. 

W skład dochodów majątkowych wchodzą: dochody z tytułu z dotacji na refundację wydatków 

dotyczących zadań inwestycyjnych realizowanych w roku bieżącym oraz na dofinansowanie zadań, które 

będą realizowane i rozliczone w 2019 r.  

Wydatki bieżące wynoszą 21.213.937 zł. Wydatki majątkowe – 4.745.073 zł, na które składa się 26 zadań 

inwestycyjnych przedstawionych w załączniku Nr 3 do projektu budżetu. Część zadań finansowane będą 

w ramach funduszu sołeckiego. W przyszłym roku planuje się 5 zadań z dofinansowaniem unijnym, w 

tym 2 zadania inwestycyjne oraz 3 zadania w zakresie zadań bieżących. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – stwierdził, że podczas opracowywania projektu budżetu na 

2019 r. zostały dokonane cięcia finansowe przedłożonych planów finansowych poszczególnych jednostek 

organizacyjnych, bądź komórek Urzędu Gminy ze względu na zachowanie dyscypliny finansowej.  
 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionego projektu uchwały. 
 

Załącznik Nr 10. – Zarządzenie Nr 394/18. 
 

Pkt 15. Odpowiedzi na zapytania i wolne wnioski. 
 

Sołtys Ewelina Jasionowska-Sieńkowska – zwróciła się z zapytaniem do Pana Wójta, dlaczego nie można 

dokonać zakupu zamiatarki ciągnikowej w ramach funduszu sołeckiego. Po złożeniu wniosku pracownik 

UG poprosił o zmianę celu wydatkowania środków, które finalnie zostały przeznaczone na wymianę 

pokrycia dachowego budynku SP we Wronowie. Poinformowała, że w drodze ustaleń wyjaśnione zostały 

zasady sfinansowania ze środków funduszu sołeckiego i ostatecznie Wójt obiecał, że zamiatarki zostaną 

zakupione do ZGKiM, aby rolnicy mogli je wypożyczać. Na podstawie analizy projektu budżetu 

stwierdziła, że nie widzi środków przeznaczonych na zakup tychże zamiatarek przez ZGKiM. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że po rozmowie z decydentami, którzy 

rozliczają fundusz sołecki  okazało się że wydatkami nieuprawnionymi są zakupy takie jak.: wały 

polowe, zamiatarki drogowe, itp., których Gmina nie może w ramach funduszu zakupić. Stwierdził, że 

najlepszym rozwiązaniem byłby zakup zamiatarek do ZGKiM.  
 

Sołtys Michał Czuper – stwierdził, że sprawa była poruszana w ubiegłym roku i nie została zrealizowana. 

Najlepszym rozwiązaniem byłby zakup zamiatarek do ciągników będących na stanie ZGKiM, wtedy 

Zakład na wniosek rolnika i za opłatą wykonałby usługę sprzątnięcia drogi. 
 

Sołtys Wojciech Żukowski – zapytał, czy sołtysi mogą w formie ustnej wnieść zapytanie podczas sesji.  
 

Zastępca Wójta Ewa Konstantynowicz – wyjaśniła, że zgodnie ze zmianą przepisów, jakie nastąpiły  

w punkcie dotyczącym wniosków sołtysów nie ma przeszkód, aby były zadawane pytania przez sołtysów 
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uczestniczących w sesji Rady i udzielona zostanie odpowiedź, a gdy pytanie będzie złożone, na które nie 

będzie można odpowiedzieć w trakcie trwania sesji, to udzielona zostanie ona w formie pisemnej. 
 

Sołtys Ewa Więcko – zwróciła się z zapytaniem, czy po likwidacji Gimnazjum nie można zmienić godzin 

dowożenia najmłodszych dzieci do szkoły. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – stwierdził, że na dzień dzisiejszy nie ma możliwości zmiany 

godzin dowożenia. Trudno też na chwilę obecną jest przewidzieć, jak będzie wyglądała organizacja 

szkoły po wygaszeniu gimnazjów.  
 

Kierownik BOS Mariusz Zalewski – stwierdził, że godziny dowożenia uczniów do szkoły uzależnione 

jest od godzin zajęć lekcyjnych poszczególnych grup wiekowych i jeżeli Dyrektor szkoły będzie mógł 

zmienić zasady organizacji zajęć lekcyjnych, wtedy zostanie dostosowane dowożenie.  
 

Wiceprzewodniczący Rady Stanisław Ostrowski – zwrócił uwagę, że starsze dzieci, chociaż zaczynają 

lekcje godzinę później i są dowożeni ostatni, to często mają zajęcia dodatkowe, bądź wyrównawcze od 

godziny 8.00.  
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – zaproponował organizację spotkania Dyrektora szkoły, 

przedstawicieli rodziców dzieci dojeżdżających, Kierownika BOS i przedstawicieli Urzędu Gminy w celu 

opracowania koncepcji dowozów do szkół. 
 

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Małoraczkowiacy znad Rospudy Anna Paciorko-Gawryłowicz – 

poinformowała, że w połowie września, jako Stowarzyszenie złożyli wniosek o uwzględnienie w 

budżecie gminy na 2019 r. dofinansowanie wydatków na świetlicę w Małych Raczkach. Wnioskowana 

kwota była duża, aczkolwiek liczyli na każdą kwota dofinansowania z budżetu gminy. Jako mieszkańcy 

Gminy Raczki wkładają bardzo dużo w życie kulturalne tej gminy i chcieliby, aby ich wydatki w tym 

zakresie, chociaż w minimalnej kwocie były uwzględnione. Pozyskują środki z zewnątrz na realizację 

swoich zadań, ale nie mają wsparcia ze środków gminy, co jest uwłaczające i degradujące. Stwierdziła, że 

budżet Gminnego Ośrodka Kultury od lat jest na tym samym poziomie, chociaż wszystko drożeje, a Wójt 

mówi, że nasza gmina kulturą stoi.  

Zwróciła się do radnych z zapytaniem, jak zamierzają zgromadzić środki do budżetu, bo po raz kolejny 

przy kolejnej kadencji pomijają przedsiębiorców, a oni też tworzą budżet. Chciałaby, aby patrzyli na 

budżet z perspektywy nie jednego roku, ale kilkunastu do przodu. Na przykładzie poprzedniego roku ileś 

tam kwoty z tytułu podatku od środków transportowych, z przedsiębiorstwa Meliorex nie spłynęło do 

budżetu gminy Raczki, ale do budżetu innej gminy. To była decyzja państwa radnych przyjmując tak 

wysokie stawki podatku. Nie chciałaby, aby sytuacja się powtórzyła, chociaż podatek od środków 

transportowych jest na tym samym poziomie, ale jest na praktycznie najwyższym. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – podtrzymał swoje stwierdzenie, że Gmina kulturą stoi,  

a budżet Gminnego Ośrodka Kultury w przyszłym roku planowany jest w wysokości 369.865 zł, w tym 

roku wynosił on 355.930 zł. Stwierdził, że możliwości finansowe gminy nie pozwalają na realizację 

wszystkich potrzeb mieszkańców i jako organ wykonawczy musi patrzeć potrzeby całej społeczności 

lokalnej. Przyznanie kwoty na dofinansowanie dla Stowarzyszenia musiałoby odbyć się kosztem 

rezygnacji z realizacji w innym zakresie. 
 

Prezes Zarządu Stowarzyszenia Małoraczkowiacy znad Rospudy Anna Paciorko-Gawryłowicz – 

stwierdziła, że w ubiegłym roku na posiedzeniach Komisji Rady o tym mówiła, aby do Gminy Raczki 

przyciągnąć przedsiębiorców i gdyby Rada patrzyła perspektywicznie na źródła pozyskania dochodów, to 

dwa lata temu obniżyła stawki środków transportowych, co pozwoliłoby do budżetu gminy z tego tytułu 

zwiększyć wpływy nawet ze wspomnianego przedsiębiorstwa o 150 tys. zł, które dbając o obniżenie 

swoich kosztów część samochodów zarejestrowała w innej gminie. Stwierdziła, że poprzednia rada przez 

swoje postępowanie nie zwiększyła, a wręcz zmniejszyła dochody z tytułu podatków. Z perspektywy 

położenia Gminy przy drodze S61 i węzła komunikacyjnego jesteśmy bardzo dobrą gminą, aby pozyskać 

przedsiębiorców.  
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – stwierdził, że wszystkie uwagi podniesione przez Panią 

Prezes zostaną jeszcze raz na posiedzeniach komisji Rady przeanalizowane prawdopodobnie po świętach 

przed sesją, na której będzie uchwalany budżet na przyszły rok.  
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Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – stwierdził, że z uwagi na poruszone ważne zagadnienia Radni 

jeszcze raz przeanalizują pewne symulacje dotyczące przyszłorocznych podatków na swoich komisjach 

przed uchwaleniem budżetu gminy.  
 

Sołtys Wojciech Żukowski – zwrócił uwagę na stan drogi Małe Raczki wprawdzie jest złożony projekt 

transgraniczny, ale droga obecnie już wymaga poprawy ze względu na położone w drodze studzienki 

kanalizacyjne. 

Poruszył sprawę planowanej modernizacji trasy kolejowej Rial Baltica przez Gminę Raczki i możliwych 

problemów rolników z tym związanych. Stwierdził, żeby Gmina rzetelnie do tego problemu podeszła. 

Zapytał, czy rada podejmie jakieś działania, aby przy realizacji gazociągu rolnik nie był poszkodowany, 

któremu bez jego wiedzy wywłaszcza się jego własność. 
 

Sołtys Stanisław Sieńkowski – zwrócił się z prośbą o wystąpienie z wnioskiem do Zarządu Dróg 

Powiatowych w celu usunięcia zakrzaczeń na drodze powiatowej Sucha Wieś – Wronowo, które 

zasłaniają pobocza i część asfaltu. 
 

Sołtys Mieczysław Laszkowski – wystąpił z zapytaniem, kiedy przeprowadzone będą wybory sołtysów.  
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że na następną sesję przedłożony zostanie 

Radzie projekt dotyczący zarządzenia wyborów sołtysów i rad sołeckich, które prawdopodobnie odbędą 

się w połowie lutego przyszłego roku. 
 

Sołtys Michał Czuper – zgłosił, żeby we wsi Korytki przy drodze ustawić barierkę na wysokości stawu, 

aby zapewnić bezpieczeństwo. 
 

Radny Leszek Staniszewski – wystąpił z prośbą o zaproszenie na następną sesję Starostę Suwalskiego, 

Wicestarostę Suwalskiego i radnych powiatowych oraz przedstawiciela władz Urzędu Marszałkowskiego. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że zostaną wystosowane stosowne 

zaproszenia do wspomnianych osób po ukonstytuowaniu się poszczególnych organów. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – stwierdził, że porządek sesji został wyczerpany  

i poinformował, że protokół z dzisiejszej sesji zostanie sporządzony i wyłożony do publicznego wglądu 

na 3 dni przed terminem kolejnej sesji w pokoju Nr 1 w Urzędzie Gminy Raczki oraz w Biuletynie 

Informacji Publicznej Gminy Raczki.  
 

Podziękował Wójtowi, radnym, pracownikom urzędu gminy, sołtysom za udział w obradach Rady 

Gminy. 
 

„Zamykam II Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Przewodniczący Rady 

 

   Piotr Słowikowski  

Protokołowała 

 

Danuta Grabowska 


